
Německo nám dluží 14 bilionů korun za
poválečné reparace. Proč je vláda nevymáhá?
Jak se díky nim můžeme stát energetickou
velmocí?
- CZ24 News | 8. září 2023

ČESKO: V Paříži byl 21.12. 1945 reparačním výborem složeným z vítězů druhé světové války
uznán reparační nárok za škody způsobené druhou světovou válkou ve výši 306 miliard
předválečných korun československých. Tenkrát byl kurz tehdejších 1000 Kčs za trojskou
unci. Což je potvrzeno i archivem ČNB. Dnes by to bylo 9,5 tis tun zlata a přepočteno na
současný současný kurz zlata a české koruny to činí zhruba 14 bilionů korun. Spolková
republika Německo v roce 1990 ústy v svého tehdejšího ministra zahraničních věcí Hanse
Dietricha Genschera tento reparační nárok uznala. Proč k tomuto vypořádání dodnes
nedošlo? O okolnostech ke kterým došlo si dnes budeme povídat s jaderným energetikem
Jaroslavem Novákem.

Tento reparační nárok by se dal využít projektem win2win, kdy Němci své odstavené jaderné
elektrárny, ale převedou je do vlastnictví Českého státu. K tomuto účelu by mohl být zřízen například
státní penzijní fond, z jehož výnosu by mohla být financována například důchodová reforma v České
republice.  Politická reprezentace Českého státu má konat a ne, aby odkládala jakékoliv řešení
zejména v této době, kdy podnikatelé jsou vysokými cenami energii likvidování a svoji výrobu přenáší
a stěhují do jiných oblastí, kde jsou energie dlouhodobě levnější.

Jak jsme na tom v současnosti s dostavbou dalších dvou jaderných bloků Temelína?

59 miliard 4 bloky v cenách roku 1988, takže dnes by to bylo v současných cenách kolem 300
miliard. Dnes je není současná vláda schopna rozhodnout o stavbě ani jednoho bloku navíc takový
blog by podle současné vlády stál kolem 300 miliard. Tedy tolik kolik stály dříve 4 bloky.

Zastropování cen elektrické energie byl mimořádně špatný krok vlády nerespektující dopady na
celou českou ekonomiku. Přesto máme potenciál se vrátit na výsluní dodavatelů energie ale zatím
jsme na chvostu. Taková je realita. Mohli bychom se dostat do první ligy dodavatelů energie. Co
dělat víme a ví to i současná vláda, ale bude konat v našem zájmu? Samozřejmě že ne. Koná jen ve
prospěch zájmu Berlína, Bruselu a Washingtonu. Je potřeba aby pro neschopnost skončila.
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